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Pred leti sem se kot pripravnik -
re‰evalec z dvema »starima« ma-
ãkoma odpravil na deÏurstvo na
Stari vrh. Ko je Tone Sazonov - To-
naã pri Medvodah s svojim avtomo-
bilom pri zavijanju nekaj motovilil,
mu je France Zupan mimogrede na-
vrgel: »Ti, poznam eno dobro obra-
ãali‰ãe na Rudniku!« Ko sem se ka-
sneje spustil po smuãi‰ãu s teÏko
»kanadko«, kamor sem prej uãvrstil
Tonaãa, mi je - spet mirno - dal po-
potnico: »âe ga zdaj zvrne‰, ne bo‰
nikoli re‰evalec!« Takrat smo pre-
smuãali vse urejene terene in tudi
okoli‰ke senoÏeti, France pa se je
med drugim v hitrih zavojih pognal
po »celcu« po strmi poseki sredi
gostega gozda, ki ni bila ‰ir‰a od
dveh metrov! Takrat sem se vpra-
‰al, kdo vendar je ta zanimivi sivo-
lasi poskoãni moÏ?

France Zupan je ãlovek, ki je vse Ïivljenje
povezan z gorami. Nekoliko tudi sluÏbeno,
saj se je kot umetnostni zgodovinar med
drugim ukvarjal z gorsko likovno umetno-
stjo in fotografijo. SluÏboval je kot kustos
v Narodni galeriji, delal kot raziskovalec na
In‰titutu za sociologijo, kot poslanec, za-
dnja zaposlitev pa je bila na Sekretariatu
za kulturo. V pokoju je deset let. Znan je po
svojih prvenstvenih smereh v Koglu in ·i-
tah, bil je gorski vodnik (‰tevilka 22) in dol-
goletni gorski re‰evalec, dvanajst let pa
tudi naãelnik ljubljanske postaje. Veliko nje-
govih doÏivetij lahko prebiramo v Planin-
skem vestniku, sodeloval pa je ‰e pri mno-
gih drugih planinskih publikacijah. 

Besedilo: Vladimir Habjan

Med plezalskimi
legendami

Pogovor s Francetom Zupanom

France ZupanÏ (foto: Stane Klemenc)
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Kako si za‰el v hribe?
Veãino svojega Ïivljenja sicer Ïivim na »mo-
rostu«, vendar sem gore spoznal Ïe v rani
mladosti, saj je bil moj oãe iz Doslovã pod
Stolom. Z bratranci smo se potikali v oko-
lici Stola in plezali po bliÏnjih skalah. Prviã
sem bil na Triglavu leta 1945 s ‰estnajstimi
leti. Bil je krasen september, nas pa je kar
vleklo v hribe. Skupaj ‰e z dvema prijatelje-
ma smo en teden varãevali pri hrani, po-
tem pa u‰li iz brigade in se odpravili na Tri-
glav ãez Sedmera jezera. Imeli nismo nobe-
nih izku‰enj, za nas je bilo vse novo in ravno
zato zanimivo. Tak‰nih hribov potem nisem
nikoli veã doÏivel. Nikjer ni bilo Ïive du‰e, ko-
ãe so bile izropane, okna so ‰kripala, ne
bom pozabil izredno lepega popoldanske-
ga pogleda v Vrata globoko pod nami. No,
potem je bilo v brigadi precej hudo, saj se
nikomur nismo javili, prav zato pa me ka-
sneje niso hoteli vzeli v letalski teãaj, kar je
bilo po svoje dobro, saj sem se lahko posve-
til hribom. 

Kako in kdaj pa si zaãel s plezanjem?
Z gimnazijskima so‰olcema Radom Koãe-
varjem in Mihom Verov‰kom smo hodili po
Grintovcih. Markiranih poti smo se kmalu
naveliãali. Tako smo se odpravili na greben
Rinka-Skuta. Pri Konju se zadeva postavi
pokonci, izpostavljenost je velika. S seboj
sem imel vrv za seno od stare mame. Sple-
zal sem tisto mesto, vrgel vrv in bili smo
ãez. Bilo me je strah, obãutek pa je bil bo-
Ïanski in to je bilo odloãilno. Bili smo zaãe-
tniki, vendar si grebena Rinka-Skuta ta-
krat ni upal vsak. Prebrali smo vse opise iz
Planinskega vestnika, najbolj pa nam je bila
v‰eã Lov‰inova knjiga V Triglavu in njegovi
sose‰ãini.

Sledila je alpinistiãna ‰ola?
Na Kamni‰kem sedlu smo potem sreãali
»enookega« Hodaliãa in Marjana Ker‰iãa.
To so bili starej‰i fantje, gledali smo jih z
obãudovanjem. Mi smo bili mulci, vendar so
nas sprejeli medse. Poleti 1946 so zaãeli po-
stavljati Bivak pod Skuto. âe hodi‰ v hribe,

te opazijo. Tako je k meni pri‰el Daro Dolar,
da bi pomagal nositi material. Turisti so
nosili na Kamni‰ko in Kokrsko sedlo, od tam
pa sva dva nosila do Podov. Pot ãez Tursko
goro je bila dober trening, saj se tako na-
vadi‰ na ravnoteÏje. TeÏke tramove smo
nosili skozi Îmavãarje. Jeseni je bil bivak
postavljen. Tisto poletje sem se udeleÏil te-
ãaja, ki sta ga vodila ReÏek in Modec. Moj
in‰truktor je bil inÏenir Lasiã, ki je bil izre-
dno »fejst« moÏakar in je zagovarjal pred-
vsem prosto plezanje. Na teãaju smo sple-
zali nekaj okoli‰kih smeri, Szalaj-Gerinov

France Zupan leta 1949
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greben in JuÏni raz v Turski gori, pa smeri
v Planjavi in ‰e druge. Pozimi smo imeli zim-
ski teãaj, takrat se je na Dolgem Hrbtu
ponesreãila Milena Hartman. 

Potem si zaãel resno plezati?
Ja, zaãela se je resna plezarija. Alpinistiãno
je bilo sicer zelo zanimivo, kar se tiãe doÏi-
vetij, pa ni bilo veã tako lepo. ·e prej sem si
na bivaku zlomil nogo, do Bistrice so me po-
tem brez vsake re‰evalne opreme vlekli
osem ur. Vse vikende smo hodili v Bistrico,
do Kamnika z vlakom, naprej pa tri ure pe‰.
Tam si vedno koga na‰el, bilo je zabavno,
veliko smo se pogovarjali. ReÏek je bil zani-
miva osebnost, kot pisatelj in alpinist, sijaj-
no je znal govoriti, Modec pa se je drÏal bolj
zase. Ponovili smo veãino do takrat preple-
zanih smeri, da smo spoznali stopnje te-
Ïavnosti, potem pa smo se lotili tudi novih.
Tako sem preplezal novo smer v Koglu, Di-
rektno ãez Oltar na Skuto, Direktno na
Konja (v grebenu Rinka-Skuta) in druge.
Kasneje smo se usmerili na Julijce. 

S kom si najveã plezal, katere smeri so ti
ostale najbolj v spominu?
Moji soplezalci so bili Marjan Ker‰iã - Belaã,
Rado Koãevar, Miha Verov‰ek, Savo ·em-
rov, Sandi BlaÏina in drugi. Marjan je bil ne-
koliko starej‰i, pri njem sem ãutil varnost,

ta obãutek pa mora‰ imeti, da si potem
veã upa‰, vedel sem, da me bo Ïe nekako
zadrÏal. Z njim sva prva ponovila »âopa«
brez bivaka, pa Comicijev previs v Jalovcu.
Rado je plezal teÏke smeri, postal je mit v
Julijcih, kasneje pa je bil Ïe »internaciona-
len«. Njegov doprinos v Julijcih se premalo
ceni. Lezli smo mnoge smeri, Jugov steber
pozimi z Radom, pa ·ite ... 

Gre za tisto »borbo« s tujci?
Belaã je imel smer v ·itah Ïe ogledano, do-
govorjen je bil z Dolarjem. Sam sem sluãaj-
no padel noter. Bila sva v Tamarju, ko je Be-
laã sli‰al, da je tam Koãevar in da namera-
va z nekim Nemcem preplezati to smer.
Takrat se je odloãil ‰e on. Nadja Fajdiga
nama je posodila kline, ker sva jih imela za
tako smer premalo. Îe ponoãi sva bila pod
steno, zjutraj zlezla prvi »cug«, ko se je po-
javil Rado. Takrat pa se je izkazalo, da bo
‰el Rado plezat bolj levo, in to s Herlecem.
Tako je »borba« s tujci padla v vodo. Potem
sva plezala »cug - cug«. 40 metrov pod vr-
hom sem zaãel zadnji razteÏaj. Slabo sem
zabil klin, kar sicer ni bila moja navada.
Pred sabo sem imel manj‰o lusko in se je lo-
til tako kot takrat Comici, ki je bil takrat
na‰ ideal - elegantno. Naenkrat pa nisem
veã plezal, ker se je luska odkru‰ila. Ker je
sonce ravno zahajalo, sem v steni videl, ka-

S prijatelji na turnem smuãanju – France Zupan
desno (foto: Janez Rupar)

JuÏna stena Kogla – Zupanova smer 
(foto: Emil Pevec)
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ko mi ‰trlijo lasje pokonci, ne vem, ali od
groze ali hitrosti padca. No, Belaã je hitro
reagiral, povzel vrv in me zadrÏal. Varovali
pa smo takrat ‰e boãno! Luska je padla na
eno stran, jaz na drugo, in to z glavo navz-
dol. Imel sem paã sreão. Bil sem precej po-
lomljen, tako da je zadnji razteÏaj preple-
zal Belaã. V Jugovem stebru pa sva z Ra-
dom nasankala. Nisva imela nobene opre-
me niti hrane, a sva morala pozimi bivaki-
rati v steni. Tudi sestop je bil zoprn, mula-
tjera z Doliãa je bila namreã zalita in zelo
strma, ni in ni ji bilo konca. Potem pa sva se
pri »starem« Brojanu najedla krofov. 

Kako si za‰el med re‰evalce? Se posebej
spominja‰ kak‰ne akcije?
Îe jeseni leta 1946 sem sodeloval pri re‰e-
vanju nem‰kega ujetnika, ki si je zlomil obe
nogi v severni steni Grintovca. Trije so u‰li
iz Postojne, mi pa smo jih sreãali, ko smo ‰li
na Kokrsko sedlo. ReÏek in ‰e nekaj drugih
so celo noã bivakirali na vrhu Grintovca,
ko so ga iskali. Sam sem zveãer skoãil na
Kamni‰ko sedlo, kjer sem dobil re‰evalni
drog in vreão, ki sem ju potem ponoãi pri-
nesel na bivak. Naslednji dan smo ·krlov
Dane, ReÏek in jaz sestopili ãez Mlinarsko
sedlo in ga na‰li v steni Grintovca. Nemec
je prebivakiral zunaj dve noãi, s seboj ni
imel nobene hrane, spominjam pa se, da je
imel jabolko, razrezano na krhlje, ki jih je
poãasi jedel. Imobilizirali smo ga in ga pre-
nesli na âe‰ko koão. Takrat ‰e ni bilo po-
staj tako kot danes. Re‰eval je paã tisti, ki
je plezal. Izredno dobro se je drÏal tudi Li-
pov‰ek po dveh dneh bivakiranja pozimi na
Voglu. Ko smo ga na‰li, mu ni bilo praktiãno
niã, le vso pot, ko smo ga vozili skozi dolino
Suhe, je spal. Spodaj pa je vstal in odkora-
kal. Iskalne akcije so poseben problem, saj
tisti, ki se izgubi, ãisto drugaãe razmi‰lja
kot tisti, ki ga i‰ãe. Tako je Eda DerÏaja
na‰el Tonaã, ki je malo zaostal, ker je vmes
nabiral jagode, ne pa ostali re‰evalci, ki
smo ga iskali v strelcih. Tudi zakonca Stix
na Tomin‰kovi poti je na‰el nekdo, ki se je
tudi sam izgubil. 

Bil si eden tistih, ki je veliko prispeval k po-
pularizaciji turnega smuãanja.
Res je, plezarije sem se nekako naveliãal, ni
me veã pritegnila. Turno smuãanje pa je bi-
lo nov izziv. To je prav tako »super uÏivanci-
ja«, saj lahko v samoti plava‰ po pr‰iãku ...
Smuãati pa ni znal nihãe, dvajset let smo
se npr. uãili »kristjanije«, pa je ‰e nismo zna-
li. Avtov ni bilo, zato smo naroãili avtobus,
objavili smo razpis in »zbobnali« skupaj ljudi,
pa je bila tura! Zaradi neznanja in slabe
opreme so se vrstile po‰kodbe, vendar sta
bila na vsaki turi prisotna dva re‰evalca. 

Kako gleda‰ na dana‰nji ãas?
Vsak Ïivi svoj ãas, mi smo svojega imeli. Da-
nes »lezejo« neverjetne stvari, imajo sicer
bolj‰o opremo, naãin treninga in ‰e marsi-
kaj drugega. Zame je bil najlep‰i Triglav pr-
viã, ko tam ‰e ni bilo nikogar. Danes ima‰
vãasih obãutek, da so v hribih ljudje, ki tja
ne sodijo, vendar jaz o tem noãem soditi. 

France Zupan in Tone Jegliã z re‰enko iz Zgreba
nad Pragom (foto: Josip âernigoj, vir: PV
1964/1)
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